
על מקומו יבוא בשלום

איכות או מהירות?

אף אחד לא אוהב להמתין. ההמתנה מורטת עצבים 
ומתסכלת. בפרט בדור האינסטנט כשהכול סביבנו כל 
כך מהיר. לחכות על הקו במשך דקה שלימה למענה 
של נציג שירות – זה כבר מוציא אותנו מדעתנו. ואכן, 
כשאנחנו מחפשים מידע זמין או שירות לקוחות יעיל 
– אנחנו דורשים מענה מהיר. אבל יש דברים בחיים 
שבהם הדבר החשוב באמת זה האיכות ולא המהירות. 
אם אנחנו רוצים ייעוץ או טיפול רפואי של מומחה בעל 
שם – זה ברור שניאלץ להמתין, וכדאי לנו להמתין, כדי 

לקבל את הטיפול המקצועי והאמין ביותר.

כמו כן אם אנחנו רוצים ייעוץ עסקי לפני עסקה גדולה 
מאוד שתשפיע על כל החיים שלנו, אנחנו נהיה מוכנים 
להמתין ככל שיידרש כדי לקבל את העצה השלימה 
והמלאה והמתאימה ביותר למצב שלנו מהאדם בעל 

הניסיון הגדול והעשיר ביותר.

במקרים כאלה החשיבות של המהירות במענה היא 
שולית, ונקבל בהבנה כל המתנה, ובלבד שנקבל את 

המענה האיכותי והמושלם ביותר.

זה לא “קו הלכה”

על רקע זה נבין את הדין ודברים שבין יתרו למשה 
רבינו.

בימינו נפוץ ברוך ה' המשג של 'קו הלכה'. יהודים 
צריכים לדעת מה ההלכה במקרים שונים בכל שעות 
היממה ולא תמיד יש להם רב זמין ונגיש. ריחם ה' 
יתברך על הדור שלנו וייסד לנו קווי הלכה טלפוניים 
המאוישים עשרים וארבע שעות ביממה במיטב הרבנים 
הפוסקים לפי המנהגים השונים מתוך שאיפה לתת 

מענה מדויק ומהיר לכל יהודי בכל רגע נתון.

אם משה רבינו היה עוד סוג של "קו הלכה" – הרי 

שיתרו צודק לגמרי, השכל מחייב שתהיה כאן נגישות 
מקסימלית לאזרח הקטן, ובמערכת שופטים מסועפת 
כפי שיתרו מציע למשה רבינו לייסד, ישנה יעילות 

ומהירות, והורדת עומס גדולה מאוד ממשה רבינו.

אבל משה רבינו עונה ליתרו: "כי יבוא אלי העם לדרוש 
אלוקים..." נכון שיש משפטים והוראות שאפשר לנהל 
בצורה יעילה יותר על ידי מערכת שיפוטית, ואכן יש 
לזה מקום ומשה באמת מקשיב לקול חותנו. אבל מי 
שרוצה "לדרוש אלוקים", בשביל זה הוא חייב את משה 
רבינו בעצמו, כי הוא זה שעומד בין העם ובין האלוקים, 
והוא זה שמעביר להם את המסר המתאים והמדויק 

ביותר לכל אחד כפי מצבו ועניינו.

יהודי שרוצה דברים קריטיים כגון לקבל את העצה 
השלימה למצבו, את ההדרכה המדויקת לפי תיקונו, 
את הרפואה המושלמת לנפשו, את האמונה השלימה 
והמזוככת, את בירור ותיקון כוח הדמיון המתעתע – הוא 
בוודאי יעדיף לחכות ימים ושבועות ואפילו שנים, כדי 
להיפגש ישירות עם משה רבינו ולא עם מתווכים שונים, 
חשובים ככל שיהיו. ועיין בפירוש הרמב"ן כאן ובספר 
דברים שאומר ש"לדרוש אלוקים" הכוונה היא שבאו 
אל משה שיתפלל עליהם בעת צרתם או לעניינים 
שנדרשת להם רוח הקודש! ובוודאי דבר כזה יכול 

להתקיים רק בצדיק הגדול ביותר.

רופא הנפשות

רבי נחמן מברסלב כותב בליקוטי מוהר"ן בתורה ל 
דברים חד משמעיים:

"כי כל מה שהוא קטן ומרוחק ביותר, צריך מלמד 
גדול ביותר... כי כל מה שהחולה נחלה ביותר, צריך 
רופא גדול ביותר. על כן אין להאדם לומר: 'די לי אם 
אהיה מקורב אצל איש נכבד וירא ה', אף שאינו מופלג 
במעלה, כי הלוואי שאהיה מקודם כמוהו'. אל יאמר 

כן! כי אדרבא, כפי מה שידע אינש בנפשיה )= כפי 
מה שיודע אדם בעצמו( גודל פחיתותו וגודל ריחוקו 
שנרחק מאד מהשם יתברך, כל אחד ואחד כפי מה 
שיודע בנפשו. וכמו כן כל מה שיודע בעצמו שהוא 
מרוחק ביותר, צריך לבקש לנפשו רופא גדול מאד 
מאד, הגדול במעלה ביותר, דהיינו שיחזיר ויבקש תמיד 
לזכות להתקרב להרבי הגדול מאד מאד כנ"ל. כי כל 

מה שהוא קטן ביותר, צריך מלמד גדול ביותר".

המחשבה שֶׁמַּעֲלֶה כאן רבינו היא מאוד נפוצה ורווחת: 
"די לי אם אהיה מקורב אצל איש נכבד וירא ה', אף 
שאינו מופלג במעלה, כי הלוואי שאהיה מקודם כמוהו". 
יש לי רב נחמד בשכונה, ראש כולל, יש לי קווי הלכה, 
זה רב מספיק גדול בשבילי, מה אני צריך לחפש לעצמי 
את הרבי הגדול ביותר? מה חסר לי? וחס ושלום לזלזל 
בשום רב בישראל. כולם אהובים וכולם קדושים, וכל 
יהודי חייב שיהיה לו קשר עם רבנים במקומו ועם רבותיו 
שלימדו ושמלמדים אותו תורה, אם זה בשיעורי הלכה, 
ואם זה בהוראות למעשה, ואם זה בלימוד ובעצות לחיים 
בחינוך הילדים ובשלום ביתו ועוד; ואם הרב הזה נגיש 

וזמין עבורו – זה בוודאי יתרון ומעלה.

אבל כאשר יהודי מחפש צדיק שיביא אותו לתכליתו 
ולמילוי מושלם של תפקידו בעולם הזה, שלא יפסיד 
חלילה את מטרת ותכלית חייו – כאן הוא צריך להיות 
מוכן להקריב מכוחו ומזמנו כדי לחפש ולמצוא את 
הצדיק הגדול ביותר, כי כאן כבר מדובר בענייני נפשות 

של ממש.

הצוואה של רבי נחמן

לכן הצוואה של רבי נחמן מברסלב בימיו האחרונים 
הייתה "לחפש ולבקש מאוד אחרי מנהיג אמתי להתקרב 
אליו". וזה מושג שהוא עיקר יסודי ביהדות כמו שכותב 
במקום אחר: "העיקר והיסוד שהכול תלוי בו, לקשר 
עצמו להצדיק שבדור". ולצערנו הרב המושג הזה 
רחוק מאוד אפילו מרוב האנשים יראי השם שבדורנו. 

ולכן חשוב מאוד להבין את הנקודה הזאת למעשה.
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שאלות מקו ההלכה

אדם שבירך על פיצה מזונות והתברר 
שהיה צריך לברך עליה המוציא כי לא 
נילושה בחלב, האם יצא ידי חובה או 

שעליו ללכת וליטול ידיים ולברך 
על נטילת ידיים והמוציא?

להלכה אנו נוקטים שאם בירך על 
לחם בורא מיני מזונות יצא ואינו 

צריך לחזור ולברך שוב. ביאור 
הלכה )סימן קס”ז ד”ה במקום( כף 

החיים )שם אות ע”ה( ברכת ה’ )חלק 

ג’ פרק ח’ סעיף ב’ הערה 2( ואם יכול 

לשמוע את הברכה מאחר עדיף. 
דברי בניהו )חלק כ’ סימן ז( ועי’ יביע אומר 

חלק ח’ )סימן כ”ג אות י”ב(.

הנוטל ידיו לסעודה ולפני שבירך 
וניגב ידיו שמע ברכה מחבירו, האם 
יכול לענות אמן אחרי ברכתו, ומה 

הדין אם בירך כבר?

אם עוד לא בירך על נטילת ידיים, יכול לענות אמן 

וכל דבר שבקדושה. ואם בירך ועוד לא ניגב ידיו לא 
יענה אמן בפיו אלא יהרהר אמן בליבו, ואם כבר ניגב 
ידיו יכול לענות אמן או לכל דבר שבקדושה. יביע אומר 

)חלק ח’ סימן כ’(.

יצאנו לטיול ובאמצע המסלול 
והנה  לאכול,  התיישבנו 
להפתעתנו גילינו שאין 
סודה,  רק  מים  לנו 
האם אפשר לעשות 
במי  ידיים  נטילת 

סודה?

את  משנה  אינה  שהסודה  מכיון 
מראה המים וגם לא פוגם את טעם המים 
מותר ליטול ידיים בסודה כשאין לו מים מצויים 
לפניו. אור לציון )חלק ב’ פרק מ”ו הלכה ד’( ילקוט יוסף 
)שארית יוסף חלק ג’ עמ’ רצ”ה(. ויש פוסקים שנוקטים 

שאפשר ליטול ידיים אף במשקה ספרייט שאין בו 
צבע מאכל. אור לציון שם.

קומקום חשמלי העשוי מפלסטיק האם חייב 

בטבילת כלים?

אף שהקומקום מפלסטיק, מכל מקום מכיוון שעיקר 
הכלי הוא המזלג המחמם את המים והוא עשוי ממתכת, 
לכן חייב בטבילה בברכה. קובץ מבית לוי )טו. תש”ס עמ’ 
פ”א( בשם הגר”ש וואזנר זצוק”ל. טבילת כלים כהלכה )להרה”ג 

רותם אפלבוים עמ’ צג(. ואם חושש שהקומקום עלול 

להתקלקל יתן את הקומקום במתנה לגוי ויחזור וישאל 
אותו ממנו, כי השואל כלים מהגוי פטור מלהטבילם. 

הליכות עולם )חלק ז’ עמ’ רס”ה(.

האם מותר לתת ביום שישי פקודת קניית מניות 

בחו”ל דרך המחשב, דהיינו שנותן פקודה למכור 

לא פחות מסך מסויים ולא לקנות יותר מסך מסויים 

מכיוון שזה נעשה בצורה אוטומטית, או שיש איסור 

בדבר?

אף שדבר זה נעשה בצורה אוטומטית מכל מקום 
נחשב כמי שעושה משא ומתן בשבת ויש להחמיר 
לכתחילה שלא לעשות כן. ועי’ שו”ת מנחת יצחק )חלק 
ה’ סימן יד( ושבט הלוי )חלק ח’ )סימן מ’ אות א’( לגבי אתר 

מכירות אינטרנטי שפועל אוטומטי שהצריכו לסוגרו 
בשבת ואפי’ אם כל הקונים גויים והוא הדין לענייננו. 
אמנם יש מקילין בנידון שלנו לגבי פקודת מניות מכיוון 
שלא ברור שהפקודה אכן תתבצע בשבת, והמיקל יש 

לו על מה שיסמוך. ודבר דבר )פרק ו’ הלכה י”ג(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

התפילה עומדת ברומו של עולם

"כי ביתי בית תפילה יקרא לכל העמים"

מובא במדרש על הפסוק "גאוות אדם תשפילנו" זה 
הר תבור וכרמל שבאו מסוף העולם מתגאים לומר 
שאנו גבוהים ועלינו הקדוש ברוך הוא יתן את התורה, 
"ושפל רוח יתמוך כבוד" זה הר סיני שהשפיל עצמו 

לומר שאני נמוך, ועל ידי כן תמך 
הקב"ה את כבודו עליו וניתנה 
עליו התורה וזכה שירד עליו 
הקדוש ברוך הוא ועומד עליו 
שנאמר: "וירד ה' על הר סיני 
וגו', והמביט בתוך דברי המדרש 
יוכל להבין הרבה יותר, שלא די 
בזה שהר סיני שתק בשעה שכל 
ההרים התווכחו ביניהם על מי 

תינתן התורה אלא הוא החזיק את 
עצמו באמת לאינו ראוי שתינתן עליו התורה והשפיל 

את עצמו.

ולכאורה היה לקב"ה סיבה מספקת ליתן על הר 
סיני את התורה רק משום שהוא לא התגאה כמו שאר 

ההרים, ולא משום שהוסיף והשפיל עצמו?

העולה מתוך דברי המדרש, שלא די בזה שלא 
להתגאות, אלא האדם צריך להיות שפל באמת 

כדוגמת הר סיני.

נמצא שהתורה שורה רק על מי שמחזיק עצמו לאינו 
ראוי שתשרה עליו, אבל מי שלא נמצא בדרגא זו הרי 
הוא בכלל: "גאות אדם תשפילנו" ואין התורה שורה אלא 
על מי שמשים את עצמו כמדבר 

שהכל דשים אותו ברגליהם.

ויש מי שהקשה שלפי דברי 
המדרש הללו צריך להבין א"כ 
מדוע הקב"ה כאשר בא לשרות 
הוא  בחר  ישראל   עם  בתוך 
דווקא לבנות את בית המקדש 
על ההר הכי גבוה בעולם שהוא 
נקרא הר המוריה  ולא בחר בהר 
נמוך כמו במתן תורה  כי הרי ע"פ הנלמד לעיל ה' 

אוהב דוקא את הענווים?

ונראה לבאר בס"ד כי התורה היא חכמה כמו שנאמר 
בתהילים: "תּוֹרַת ה' תְּמִימָה מְשִׁיבַת נָפֶשׁ עֵדוּת ה' 
נֶאֱמָנָה מַחְכִּימַת פֶּתִי" ומשום כך יכול האדם לטעות 
במחשבתו שהרי הוא נתמלא חכמה מלימוד תורתו, 
ויתכן שיזקוף זאת לזכות עצמו, ולא  יבחין שהתורה, 

שורה רק על מי שיש בו ענווה , ולכן התורה ניתנה דוקא 
על ההר הכי נמוך לרמז בזה כי מי  שלומד תורה עם 
גאוה הרי הוא כאילו לא למד, ואדרבא תורתו מחזקת 

את הכוחות שאינם מצד הקדושה.

אך לעומת זאת  בית המקדש הוא סמל התפילה כמו 
שכתוב: "כי ביתי בית תפילה" והרי כל העולם מזלזלין 
בתפילה, כמו שנאמר: "כרום זולות לבני אדם" ודרשו 
חז"ל ברכות ו' שאחד הדברים שעומדים ברומו של 

עולם ובני אדם מזלזלין בהם הוא התפילה.

 ולכן אמר הקב"ה: "התפילה" אצלי היא במקום 
הכי גבוה והאדם שמתפלל אלי ידע שברגע שהוא 
פונה אלי הרי עומד במקום הכי גבוה, ועליו להיזהר 
מכל מיני ענוה פסולה שאומרת לאדם ראה בעצמך 
כמה רחוק אתה מה', ולכן עליך להמנע מלפנות אליו 
יתברך, וכן מי שעדין לא זכה להרגיש את עצמו לכלום 
ותורתו היא אינה בבחינת תורה עם ענוה, עם כל זאת 
עליו לשים את כל המחשבות הללו בצד בשעה שהוא 
עומד לפרש את שיחתו לפני ה', כי בתפילה ה' מקבל 
את כל אחד באשר הוא פונה אליו, ואפילו שיהיה איך 
שיהיה, וידע האדם כי על ידי התפילה יכול האדם 
לזכות לשבר את גאותו לגמרי עד שלא יהיה בו שום 
רושם של גאוה, ואפילו שהוא נמצא במקום הכי גבוה, 
ירגיש שהוא נמצא במקום הכי נמוך. כי הרי כל מהות 
התפילה היא הבנה של האדם שאין לו שום כוח זולת 

ה' והבנה זו היא הפך הגאוה .

התורה שורה 
רק על מי 

שיש בו ענווה
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סיפורו המפעים של הסוס

את פרנסתו מצא רבי שעיה מטחנת הקמח שהייתה 
בבעלותו. הטחנה שכנה בפאתי ירושלים עיר הקודש 
ושמה הטוב הלך לפניה. מי שסובב את הטחנה הענקית 
היה סוס שבילה את ימיו בהליכה אחידה וסבלנית 
סביב סביב במעגל שאין לו סוף. אולם רבי שעיה, 
בעליה של הטחנה כמעט אף פעם לא נראה בטחנה. 
כיוון שאת זמנו העדיף לנצל ללימוד התורה הקדושה. 
לכן הוא מינה מנהל עבודה את רבי שאול על ניהול 
עבודת הטחנה וכך פינה את כל זמנו ללימוד תורה.

***

עברה תקופה ארוכה בה ניהל ר' שאול את טחנת 
הקמח של רבי ישעיה. עד אשר הגיע יום פקודה בה 
מסר רבי שאול מנהל העבודה, את נשמתו ליוצרה 

והלך לבית עולמו.

ר' שעיה בעל הטחנה השכיר אדם אחר לפקח על 
פעולת הטחנה. המנהל החדש החליט לשפר את 
תפקוד הטחנה על ידי החלפת הסוס הזקן והאיטי 
בסוס חדש וענקי, חזק בהרבה משאר הסוסים שעבדו 
שם קודם לכן. ואכן פועל ה' בידיו הצליח, הסוס החדש 
הביא תפוקה טובה ורבה יותר לטחנה. עד כדי כך 

שנעשה הסוס ידוע בכינויו "סוס הפלא".

שמעו של "סוס הפלא" יצא עד מהרה ברחבי הארץ, 
סוחרים מקרוב ומרחוק הגיעו כדי לנסות לקנות את 
הבהמה הנהדרת. אך רבי שעיה- מנהל האמיתי של 
הטחנה מיאן למכור את. אך ההצעות המשיכו לזרום 

אליו מאנשים שרצו לקנות את הסוס.

משראה כי רבו השידולים בדבר מכירתו של "סוס 
הפלא" החליט לקבוע עבורו מחיר שמיימי אשר אין 
אדם שיעמוד בו ובכך יוריד את לחציהם של הקונים 
מעליו. הוא קבע איפה  ל"סוס הפלא" מחיר של 25 
נפוליאונים – סכום שיכול היה לכלכל משפחה שלמה 
במשך שנתיים תמימות. הרי איש לא יהיה כה טיפש 
להציע לו הצעה כזאת! אולם רבי שעיה טעה בהערכת 
עיקשותם של הקונים הפוטנציאליים. ולמרות המחיר 
המופקע היה סוחר אחד אשר הציע את הסכום הזה 

והעסקה נחתמה.

***

בלילה שלפני השלמת המכירה, לא היה יכול לישון 
רבי שעיה. הוא התהפך על משכבו נרדם קלות עד 
שלבסוף, באמצע הלילה, הוא התעורר משנתו הקצרה 
התלבש ויצא מן הבית, באומרו למשפחתו שישוב 
במהרה. פועליו היו המומים לראות את בעל הטחנה, 
רבי שעיה, מגיע לטחנה באישון לילה. כיוון שמעולם 
לא ביקר בטחנה. רבי שעיה צעד היישר אל הסוס, הוא 
עצר בצד הסוס ולחש כמה מלים באזנו 

הענקית. מיד קרס הסוס תחתיו ומת. רבי שעיה לא 
אמר דבר ושב לביתו.

ביום הבא עשתה לה השמועה כנפיים ש"סוס הפלא" 
מת בלילה הקודם ללא כל סיבה נראית לעין. "סוס בריא 
לחלוטין!"ספרו כולם, ועוד סוס השווה 25 נפוליאונים! 

מי שמע על דבר שכזה!

***

את הסוד האמיתי ידע רק רבי שעיה. אך הוא החליט 
לשתף גם את מכריו בסוד הדברים למען ייקחו עימהם 
דברים. הוא קרא למשפחתו, לחבריו ולצוות העובדים 
וסיפר להם את הסיפור המופלא שארע בלילה הקודם.

"אתמול" התחיל את סיפורו. "בלילה לא יכולתי 
לישון. התהפכתי על משכבי במשך שעות, וכשנרדמתי 
לבסוף, היה לי חלום מוזר מאוד. בחלומי הופיע לפניי 
מנהל העבודה הקודם שלי, שאול, ואמר לי, 'עליי 
להתוודות בפניך שלא הייתי מנהל עבודה נפלא כל 
כך כפי שחשבת שהייתי. גנבתי ממך במשך השנים 
שעבדתי בטחנה ולא עשיתי תמיד מלאכתי נאמנה.

'כשהלכתי לעולמי והופעתי בפני בית דין של מעלה, 
אמרו לי שהדרך היחידה שבה אוכל לכפר על חטאי 
הנורא נגד אלוקים ואדם יהיה לשוב עלי אדמות בצורת 
סוס שיעבוד בטחנה שלך, כדי שאוכל לשלם לך את 
חובותיי. נתנו לי גוף חזק ואביר כדי שאוכל לעבוד 
קשה במיוחד  להביא לטחנה תפוקה גדולה ובכך 
להחזיר את גזלתי ומעלי. במשך חודשים תמימים 
עבדתי ללא לאות כדי לפצותך על מה שגנבתי ממך 

לאורך השנים.

'אך כנראה שעשיתי את עבודתי טוב מדי, שכן 
ומרצי הרב. מששמעתי  התפרסמתי בזכות כוחי 
שאתה מתכנן למכור אותי, נמלאתי בעתה. הרי לא 
אוכל לכפר על חטאיי אם לא אעבוד בטחנתך. אם 
תמכור אותי, אאלץ להגיע שוב עלי אדמות, הפעם אולי 
בצורה נחותה וגרועה אף יותר, כדי לכפר על פשעי. 
אינני יכול לשאת את המחשבה על חזרה מחודשת, 
לכן אני מתחנן בפניך, סלח לי על מה שעשיתי לך'.

"כאשר שמעתי את דבריו ובקשתו של ר' שאול 
בחלום, קפצתי ממיטתי הלכתי אל הסוס ואמרתי 
לו שאני סולח לו מכל לבי וכי אין הוא חייב לי עוד 
אף פרוטה. מששמע את מילותיי, נפח את נשמתו 
ומת במקום, שכן הוא מילא את תכליתו עלי אדמות 

וסיים את תיקונו.

עכשיו יוכל שאול האומלל למצוא שקט ומנוחה 
בעולם הבא..." הוא הפסיק את שטף דבריו  

הבחין בעיני הנוכחים ההמומים  וסיים "זהו 
לא סתם סיפור, זהו שיעור לחיים".

רבי נתן מברסלב בליקוטי הלכות חוזר ומדגיש זאת 
בהלכות רבות, ומבאר למעשה שלא מספיק למצוא 
צדיק גדול וקדוש, אלא צריכים תמיד להמשיך 
ולחפש את רוח הקודש שלו את הדעת האמתית שלו, 
בין בחייו ובין לאחר פטירתו מן העולם, ולחפש את 
תלמידיו האמתיים שממשיכים את דרכו בעבודת ה' 
ואת רוח הקודש של הצדיק שעוברת דרך תלמידיו 
וממשיכי דרכו. והעיקר הוא לקיים זאת למעשה: 
להתפלל בכל יום ויום לזכות להתקרב לצדיקי 
האמת, לצדיקים שיש להם כוח להאיר לנו ולקרב 
אותנו לה' באמת ולהחזיר אותנו בתשובה שלימה 
באמת כמו שכותב רבינו שם: "אבל באמת צריכין 
לחפש ולבקש מאד מאד אחר מנהיג אמתי כזה, 
וצריך לבקש מאד מהשם יתברך, שיזכה להתקרב 
למנהיג אמתי, כדי שיזכה לאמונה אמתית בשלמות". 
כי העולם הזה מלא בטעויות ובהטעיות, כמו שאומר 
רבינו על הפסוק "יש דרך ישר לפני איש ואחריתה 
דרכי מוות". ורק צדיק אמתי שיודע את שורשי נשמות 
ישראל יכול לכוון כל אחד ואחד בדרך ישרה לפי 

שורש נשמתו.

לא מסתפקים במועט

ובזה תלוי כל תיקון האדם, זה ממש קריטי, לא 
מדובר כאן במותרות, ולכן אסור לעולם להפסיק 
להתפלל להתקרב לצדיק הגדול ביותר שבכוחו 
לתקן נשמות ישראל. ושווה להתפלל ולהמתין ימים 
ושנים – אפילו אם אדם יזכה רק בסוף ימיו למצוא 
את הצדיק ולהתקרב אליו לשעה אחת בלבד. ולכן 
בני ישראל שרצו לקבל את תיקונם לא היו מסכימים 
ללכת לשום דיין ורב כי אם למשה רבינו בכבודו 
ובעצמו, כי ידעו שעצם ראיית פני הצדיק ועצם 
הזכות לדבר ולספר לצדיק מה שעובר עליהם 
בבחינת "כי יהיה להם דבר בא אלי" – זו עצמה 
בחינת התקרבות לצדיק כמבואר בליקוטי מוהר"ן 
בתורה ד – ועל ידי זה זוכים שהצדיק מפריש ומברר 

לו דרך לפי שורש נשמתו.

ולכן כאשר חוזר משה ומספר לעם ישראל בפרשת 
דברים את פרשת מינוי השופטים הוא פותח במילים: 
"איכה אשא לבדי טרחכם ומשאכם וריבכם", ואומרים 
חז"ל שהמילה "איכה" כאן רומזת למגילת איכה 
שהיא מגילת החורבן, כי כל החורבנות וההתרחקות 
של עם ישראל מהתכלית מתחילה מכך שהם לא 

מחפשים ודורשים את הצדיק.

בדור שלנו יש ברוך ה' תורה בכל מקום שיעורים 
בלי סוף כן ירבו. אבל עדיין יש חיסרון במורה דרך יש 
משבר מנהיגות גדול. ודווקא ימי המלחמה מחדדים 
עוד יותר את הקושי והחיסרון. לכן צריכים להתפלל 
בכל הכוחות שה' יתברך יגלה לנו את הצדיקים 
האמתיים ואת העצות ואת הדעת האמתית שיכולה 
לעזור לכל עם ישראל ולכל יהודי ויהודי באשר 
הוא שם לפי מקומו ושורש נשמתו – למצוא את 
הדרך ואת המסלול להתקרב לה' באמת ורק בזכות 
זה נזכה לגילוי המלך המשיח ולגאולה השלימה 
ברחמים, ויתקיים בנו הפסוק מהפרשה: "וגם כל העם 
הזה על מקומו יבוא בשלום", במהרה בימינו אמן.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הראשל"צ רבי משה גאלנטי 
זיע"א
כא שבט

רבי משה גאלנטי

הרב משה גאלנטי נולד בצפת לרבי יהונתן גאלנטי 
בן הרב משה גאלנטי הראשון, הרב גאלנטי שימש 
ויגה בירושלים, שהקימו  כראש ישיבת בית יעקב 
האחים אברהם ויעקב ויגה מליוורנו, ולמדו בה 87 

תלמידי חכמים. 

כשבא ר' משה לירושלים, ראו תושבי העיר את חכמתו 
וגדולתו בתורה ובשל כך רצו למנותו כרב עליהם, אך 
רבי משה לא היה מוכן לכהן בתפקיד שררתי שייחשב 
כבעל חשיבות גדולה יותר מאשר זו של תלמידי חכמים 

אחרים בירושלים, כיוון שהרגיש כשווה בין שווים.

בשנת תכ"ד החליטו חכמי ירושלים למנותו לתפקיד 
שייקרא "ראשון לציון". ההסבר לכך היה כי בעוד התואר 
"רב" הוא מלשון "ריבוי, כלומר מעל לאחרים, התואר 
"ראשון" מסמל את היותו שווה בין שווים בגדלותו 
בתורה, אולם הוא יהיה "הראשון" שייצג, את "ציון" 
מתוך כלל תלמידי החכמים של העיר.בשל כך כך 
הסכים רבי משה להתמנות לרבה של העיר, ומונה 

לראשון בשושלת הראשונים לציון.

הממלכה  שלטה  לציון,  כראשון  כהונתו  בזמן 
העות'מאנית בארץ ישראל. סיפור ידוע אודות הרב 
גאלנטי בתקופה זו התרחש בשנת תל"ז, שהייתה שנת 
בצורת. המושל העות'מאני האשים את היהודים על כך 
שאינם מתפללים מספיק על ירידת הגשמים, והצהיר 

כי אם לא יירדו גשמים בתוך שלושה ימים, יגורשו 
היהודים מירושלים. רבי משה כינס מספר אנשים, שיחד 
התפללו והתענו במשך שלושה ימים. ביום השלישי, 
כשהלכו להתפלל, אמר רבי משה לאנשיו שילבשו 

מעילים כהכנה לירידת גשמים.

בדרכם למקום התפילה פגש אותם אחד מחיילי 
הממשל וסטר לרבי משה על לחיו וגער בו על שאין צורך 
בבגדי החורף בשנת בצורת, וגיחך על כך שלמחרת 

עתידים היהודים להיות מגורשים מירושלים.

רבי משה ואנשיו הגיבו באיפוק והמשיכו למקום 
תפילתם. לפי המסופר, עם סיום תפילתם החלו לרדת 
גשמים, ובחזרתו ממקום התפילה ניגש אל רבי משה 
החייל שסטר לו לפני כן, וביקש את סליחתו. בכך נמנע 

גירושם של יהודי ירושלים מהעיר.

רבי משה נשלח לארצות הגולה בתור שד"ר )שליח 
דרבנן( כדי לאסוף כספים ליישוב היהודי שנהנה אז 
מכספי החלוקה ובכל מקום שבא קיבלו אותו בזרועות 
פתוחות ובידיים רחבות והיו צמאים לשמוע מדברי 

תורתו של ה"מרא דאתרא" שבארץ ישראל.

כאשר הגיע לבודון שבהונגריה סייע לרב המקום רבי 
אפרים כהן להתיר עגונה שלא הצליחו חכמי המקום 
להתירה. חכמי אותו העיר נפעמו מגדלותו בתורה 
של רבי משה, וההערכה אליו עלתה בעשרת מונים. 

תשובה זו נשארה עד היום.

בתקופתו של רבי משה עלתה קרנו של משיח השקר 
שבתאי צבי שר"י, ובמסעותיו אף הגיע זה האחרון 
לאנשי ירושלים במטרה לשכנעם בנכונות שליחותו. 
אנשי ירושלים ובראשם רבי משה נמנו עם המתנגדים 
החריפים ביותר של ש"צ ואף החרימו אותו, ורבי משה 
פרסם את דעתו על ש"צ בכרוזים. לאחר התאסלמותו 
של ש"צ עזר רבי משה לאחות את הקרעים שנוצרו 

בעם היהודי.

נודע בחריפותו הרבה, ולא נשא פנים לאיש ואף 
האלף  מגן  ספר  ותקיפים.חיבר  שו"ת לעשירים 

זבח  בחלקו,  הודפס  תשובות,  ו-1,000 
השלמים - פשטים כסדר התורה, קרבן חגיגה 
- דרשות לשלוש רגלים ולשונות הרמב"ם, 

כולל חידושים למסכת חגיגה, פרפראות 
לחכמה - רמזים ופרפראות לכ"ד ספרי 
הקודש. הגהות למשנה תורה לרמב"ם, 

אך הם אבדו. 

נקבר  נפטר בכ"א בשבט ה'תמ"ט, 
בירושלים במורדות הר הזיתים 

הגיחון,  מעיין  מוצא  בקרבת 
ליד קברו של רבינו קלונימוס, 

המרדכי, ורבינו עובדיה מברטנורא 
זכותו תגן עלינו אמן.

היא מקור הברכה

דיברנו בשבוע שעבר על המעלה של השבת ועל 
הברכה שהיא נותנת לנו.

ונותרנו עם שאלה עצומה: מהו הדבר 
העצום הזה שאם אנחנו נבצע אותו 

נגיע לברכה שהובטח לנו?

להדגיש  חשוב  ראשון  דבר  אז 
ש- כשאדם שומר שבת, לא נוסע, 
לא מעשן, ונזהר מכל ל"ט אבות 
מלאכה, מנסה באמת לשמור את 
השבת כהלכתה ולא לעשות שום 

דבר שהוא אסור ומוקצה, זה עדין לא 
מספיק! זה נחשב שמירת שבת ברמה ההתחלתית.

ישנו סוד שהוא מעבר לכל הנאמר למעלה, וכאן 
ה  ל ג לכן כבר שברכת השפע של השבת נ

זהו חלון הזדמנויות קצר וחמקמק. 
וכמובן שכל מה שנאמר כאן מעוגן 
מתוך המקורות. מומלץ לכן 
במילה  מילה  לקרא 
ולא לפספס את זה 
כי יכול להיות שבעצה 

הזאת סיימת את הבעיות הטורדניות שלך בכל הנושא 
הפיננסי: בספר 'מראות הצובאות' - פרשת וישב, בשמו 
של הרה"ק רבי נח מלכוביץ' זי"ע: השפע הרוחני, 
המתנות הקשורות ברוח ובנשמה, 
היכולת ללמוד, להתפלל, להתחזק 
במידות טובות וביראת שמים - אלו 
אך  יום השבת.  מושפעים במשך 
השפע הגשמי יש לו חלון זמן קצר 
בהרבה, חמקמק אולי, אך זהו הזמן:

'תוספת שבת'. הדקות היקרות 
עצמו  על  מקבל  כשיהודי  הללו, 
 - כניסתה  מזמן  מוקדם  השבת  את 
אלו הדקות בהן מושפע השפע הגשמי, הפרנסה, 
העשירות, היכולת לפרנס, הכלכלה שלנו. כל אלו יש 

להם זמן מאוד קצר, הזמן של תוספת שבת!

והוא מוסיף ומסיים: 'לו היו הציבור שומעים לי, היו 
עושים תוספת שבת גדולה, והיו זוכים בשפע פרנסה 

כל השבוע!'

שנזכה שהדברים יהיו לתועלת הכלל, שבת שלום.

הלכות שבתמוסיף והולך
הלכות הדלקת הנר

אסור לדבר אחר ברכת הנר ולא לעשות 
הפסק בשהיה אלא מיד צריכה להדליק את 
הנרות  אם דברה מענין של הדלקת הנרות כגון 
"תביאו לי גפרורים" או, "אני צריכה נר" אינה 
צריכה לחזור ולברך אבל אם דברה מענינים 
אחרים שאינם קשורים להדלקת נרות צריכה 

לחזור ולברך .

זמן הדלקת נרות לפני השקיעה וצריך להוסיף 
מחול על הקודש, אבל לאחר השקיעה בזמן בין 
השמשות אסור להדליק נרות שבת ומותר רק 
לומר לגוי להדליק והיא לא תברך על ההדלקה, 
אמנם כשקבלה שבת ונזכרה שלא הדליקה 
אור וכדומה אם עדיין לא נכנסה השבת יכולה 
לבקש מאחד מבני הבית שעדיין לא קיבל 

שבת שידליק אור .
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לחיזוק החייליםבכל ימות השנהפעילות רחבה וענפה
ערכות הגנה רוחניות!!

מוסיפים זכויות
לעם שלנו:

02-5308000 



שידוך משמים

תקופת שידוכים היא תקופה לא קלה. הרבה מתח וחששות, תקווה וציפיות 
שלעיתים מתגשמות במהרה ולעיתים עוברות שנים ארוכות עד שזוכים ״לקרוע 

את הים״ ולהתארס במזל טוב ובברכה.

המיועדת: א. הייתה בשידוכים תקופה לא ארוכה ואז הגיעה ההצעה המושלמת 
- בחור מצויין, מהישיבה הטובה ביותר, שם נהדר, תלמיד חכם אמיתי, משפחה 
טובה תומכת ומחבקת, כל מה שאפשר לייחל בשידוך המושלם. בירורים קדחתניים 
ומכל מקום שומעים כי אכן הבחור הזה הינו מציאה של ממש, בחור משכמו ומעלה 

ונקבעה פגישה.

יוצאת למלון, מחכה בכניסה ניגש אליה בחור ושואל - "את א.?", נכנסו למלון 
ונהנו מפגישה של שעה ארוכה.

יוצאת מהמלון ורואה עשרות טלפונים מההורים המודאגים, מתקשרת לברר 
מה קרה - ״איפה את? הבחור מחפש אותך 

במלון ולא הגעת״.

- ״מההה?? הייתי איתו עכשיו בפגישה 
ארוכה, זה בחור מצויין משכמו ומעלה 

תלמיד חכם עצום, כל מה שחלמתי!״

לאחר שיח חרשים, מתבררת התמונה 
המלאה - הבחור התבלבל במלון והיא 
נפגשה עם מישהו אחר בשם זהה אבל 

זה לא הוא..

ההורים קובעים פגישה מחודשת עם 
הבחור, אך לא. היא רוצה רק את הבחור 

האנונינמי שפגשה בטעות.

לא מצליחים  הם  חולפים,  החודשים 
למצוא את הבחור וא. לא מוכנה להתפשר, 
היא רוצה רק את התלמיד החכם שפגשה 

ובטוחה שה׳ יוביל אותו אליה.

יום אחד, אבא של א. טס לארצות הברית, לסייע לקרובי משפחה שמתמודדים 
עם בעיה רפואית מורכבת וזקוקים עזרה בבית החולים. יושב הוא במטוס, מתיישב 
לידו איש הדור פנים, מתחילים לשוחח בדברי תורה, נהנים איש מרעו ובמהלך 

12 שעות טיסה מתפתחת ידידות עמוקה עד שמספר לו האב את קורות ביתו. 

ומתברר שיושב לידו, לא אחר מאשר אביו של הבחור האנונימי.

מייד בנחיתה, מתקשרים הבייתה והשידוך יוצא לפעול בסיעתא דשמייא עצומה 

שיהא בשאערט טוב ובשעה טובה!

ונתת לעבדך לב שומע

הפרשה שלנו מתחילה במילים "וישמע יתרו", יתרו מגיע לבקר 
את חתנו משה רבינו ומביא אתו את אשתו ובניו של משה. אבל 
לתורה חשוב להדגיש שזה לא היה סתם ביקור משפחתי, אלא היה 
משהו שעורר את יתרו, וזה מונח במילה "וישמע", הוא שומע משהו 
שגורם לו להחליט להגיע לעם ישראל, לא בתור תייר, אלא בתור 

אדם שמכיר באמת ובא להידבק באמת.

מה הוא שומע? דברי חז"ל ידועים והובאו ברש"י על המקום: הוא 
שמע על קריעת ים סוף ומלחמת עמלק. שואל הזהר הקדוש וכי רק 
יתרו שמע?! הרי כל העולם שמע כמו שכתוב "שמעו עמים ירגזון".

אלא צריכים להסביר שיש שני סוגי שמיעה: שמיעת האוזן ושמיעת 
הלב. לשמוע מה קרה באוזן כולם שמעו, אבל להתבונן בעומק 
הדברים ולהחדיר אותם ללב ולעשות שינוי בחיים – זה כבר משהו 

אחר לגמרי ורק יתרו זכה לכך.

בקריאת שמע המצווה היא לשמוע: "שמע ישראל", ופירוש הדברים 
הוא לא רק לשמוע את המילים באוזן, אלא לקבל אותם בלב, להתבונן 

בלב באחדות ה' ובאהבתו.

עצום  מסר  כאן  ויש 
מספיק  לא  ועמוק. 
כל  ניסים.  לראות 
ניסים  ראה  העולם 
ונוראים. כל  נפלאים 
שבעולם  המימות 
האימפריה  נקרעו. 
הגדולה בעולם ומרכז 
והטומאה  הכישוף 
לרסיסים.  התפורר 
אחד  אף  זאת  ובכל 
לא השתנה בגלל זה. 
בדיוק  נשארו  כולם 

אותו דבר.

אבל בן אדם אחד 
שישב והתבונן וחשב 
על משמעות הדברים, 
בתשובה  חזר  מיד 
את  עזב  שלימה, 
כל  ואת  מעמדו  כל 
אמונותיו, ובחר לנדוד 
אל המדבר ולהידבק 

בעם ה'.

כל אחד מאיתנו רואה בחיים אינסוף ניסים ונפלאות, גלויים ונסתרים. 
צריכים להודות לה' בלי סוף, אבל צריכים גם להתבונן כמו שכתוב 

במזמור קז בתהלים שבו לומדים להודות על הניסים.

המזמור מתאר ארבעה אנשים שעברו צרות קשות צעקו לה' ונושעו 
ומיד הודו לה' על חסדו ונפלאותיו. אבל המסקנה של המזמור היא: 
"מי חכם וישמור אלה ויתבוננו חסדי ה'", כי רק התבוננות בניסי ה' 
ובנפלאותיו מביאה את האדם לשינוי אמתי, לקבלת עול מלכות 

שמים ולהידבק בדרך האמת.

שבת שלום.

מצוי ומשגיח
סיפורי השגחה פרטית

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, ומלא ישועות אצלכם בבית

02-5308000 | 052-6672221

תתארגנו, אנחנו מגיעים עד אליכם!
רוצים חיזוק אצלכם בשכונה? או אפילו חיזוק עם קומץ שכנים?

אנחנו כאן! 02-5308000 | 052-6672221
)*מגיעים לדרום ולצפון(
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נפלא לדעת.
מנפלאות הבריאה לילדים ומבוגרים

אורות הצפון- זוהר הקוטב
שלום לכם ילדים, אני אתכם שוב- פלא במשקפת! והיום אנחנו נדבר על זוהר 

הקוטב או בשמו השני- אורות הצפון.

זוהר הקוטב הוא תופעת טבע מיוחדת במינה שמושכת אליה מטיילים רבים 
אל עבר הקוטב הצפוני, או הדרומי, שם מתרחשת תופעת הטבע.  תופעה זו 
מתרחשת כאשר חלקיקים טעונים חשמלית שמקורם בשמש, מתנגשים עם 
חלקיקי גז בזמן שהם חודרים את האטמוספירה של כדור הארץ. וזה גורם 

לפליטת אור מרהיבה הניצפת בלילה, על שמים כהים מאוד.

אבל היי, אל תטעו כי את האור היפיפה הזה במלא עוצמתו ניתן לתפוס בעיקר 

בעין המצלמה. עין אנושית מצליחה לקלוט רק חלק מהאור היפה הזה. בכל 
אופן, האור יהיה בדרך כלל ירוק, אך כמו שאתם רואים בתמונות למטה- לעיתים 
הוא סגול ולפעמים אפילו אדום, וזה תלוי בסוג הגז החודר לכדור הארץ. מה 

רבו מעשיך ה'.

לסיכום: אם תרצו לנסות טיול יפה כזה, הדבר הראשון שתרצו לקחת אתכם- 
זה מעיל חורף הכי מחמם שיש לכם בארון, כי הקור שם ממש לא מתקרב 

אפילו בחרמון, כשהשלג בשיאו. אז לבינתיים נראה לי שאני לקור בישראל, 
בפארק הלאומי:(, נתראה בעז"ה בשבוע הבא. מעדיף לטייל 

חדר במלון יוקרתי בקוטב הצפוני, 
בעל קירות ותקרה מזכוכית, על 

מנת לצפות בזוהר הקוטב 

תמונת לילה של אורות הצפון, 
בלילה קר מעל כפר האיגלו.

אייל הצפון בלילה איסלנדי חורפי, 
ברקע- זוהר הקוטב

זוהר הקוטב או אורות הצפון, מעל 
הרים מושלגים

זוכה פרשת וארא: יואל וקנין, ביתר עילית.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

תשובה: מדין העתיקה, ערב הסעודית כיום, מקום הולדתו של יתרו 
חותן משה, ממוקמת מדרום לירדן.
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חזרה לשיגרה, פרק ד' 

הגענו כבר ב"ה לפרק הרביעי של הסדרה הנוכחית, 
דיברנו על כך שכדי לחזור לשגרה בטוחה, כדי להחזיר 
את החיים למסלולם הטוב, עלינו ליצור בבית "מסגרת". 
מסגרת, פירושה "מערכת חוקים" שקובעים ההורים 
לילדיהם, בכדי שיהיה סדר ומשמעת בבית. כתבנו 
פעמים רבות את המונחים "חוקים וגבולות", והשבוע 
נעשה בע"ה אבחנה מבדלת, מה ההבדל בין חוקים 

לבין גבולות.

מה הם חוקי הבית?

חוקים- הם הכללים. הם ה"עשה" וה"לא תעשה" 
הקיימים בכל משפחה. כפי שילדים יתקשו 

לשחק בלי כללים וחוקים למשחק, כך 
גם בחיים הם זקוקים לכללים וחוקים. 

חוקים  חוקים:  סוגי  שני  ישנם 
מעשיים.  וחוקים  ערכִּיים 
חוקים ערכִּיים: אלו החוקים 
הקשורים למערכת האמונות 
ים  המשפחתי והערכים 

החוקים  שלנו.  והחברתיים 
הערכִּיים, מעוגנים בתורתנו הקדושה 

גם תחת הכותרת של "מצוות בין אדם 
לחברו". דוגמא לחוקים הערכיים: "בבית 

שלנו מוותרים", "בבית שלנו מדברים בנימוס 
ובדרך ארץ", "בבית שלנו מדברים אמת", "בבית שלנו 
עוזרים", "בבית שלנו אין אלימות" וכדו' חוקים מעשיים: 
אלו החוקים ההכרחיים לצורך תפקוד יומיומי, ושהפרתם 
יוצרת בעיות במילוי משימות יומיומיות כגון: שעת שינה, 
קימה, סדר וניקיון, כללי אכילה וכדו'. דוגמא לחוקים 
המעשיים: "בבית שלנו מתקלחים מידי ערב", "בבית 
שלנו יש חלוקת תפקידים", "בבית שלנו מסדרים את 
המיטה בבוקר לאחר השינה", "בבית שלנו מגיעים 
בשעה שההורים קבעו" וכדו'. מאחורי כל חוק עומד 
ערך, עומד רעיון, היגיון. בפני החוק כל בני המשפחה 
שווים. כולם מקיימים את החוק, גם ההורים וגם הילדים. 
איך קובעים חוקים, הוא נושא חשוב ומיוחד בפי עצמו. 
לנושא זה נקדיש מספר פרקים במסגרת המאמרים 
של הסדרה הנוכחית )שמרו את הפרקים, זה יעזור 

לכם בהמשך(.

מה הם גבולות הבית?

גבולות- הם קווי הפנים והחוץ, או המסגרת של 
החוקים. נוכל לדמות את הגבולות לתחומי מגרש 
הכדורסל. ללא קו אמצע וקו החוץ של המגרש, הרי 
לא נוכל לקיים שום משחק הגון. מטרת הגבולות היא: 
להסדיר את החוק או בקיצור את חיי היומיום שלנו. 
לדוגמא: חוק שעת ההשכמה קובע, שצריך לקום 
בבוקר. גבולות החוק גובלים את שעת הקימה לשעה 
שש וחצי בבוקר. במסגרת הגבולות נמצא גם המעטפת 
הכללית של "סדר היום".  בפני החוק כל בני הבית שווים. 
הגבולות, של חוק שעת השינה משתנה בין הילדים 
להורים ולכן יש להתאים את הגבולות של כל 
חוק לגילו וליכולתו המשתנה של הילד. החוק 
לכולם, המסגרת משתנה, לפי גילאים, 

יכולות, תוכנית אישית וכדו'.

מודעות עצמית

להיות  צריכה  לילדים 
ל"מסגרת  רבה  מודעות 
החוקים של הבית", אל לנו 
ולחשוב  להשלות את עצמנו 
שהילד מבין לבד שבבית יש חוקים 
או שהוא הבין את החוק. פעמים רבות, 
הילד כלל לא רוצה להבין או אפילו באמת 

לא מבין מה רוצים ממנו. 

דוגמא: "דני! מה אתה חדש כאן? אתה חושב שאמא 
שלך משרתת? שיחקת במשחקים- תרים אותם מיד 
למקום! איך אתה יכול לרדת למטה כשהחדר הפוך???" 
נשמע מוכר, לא?!. גם אם נניח שדני באמת מבין שיש 
חוקים בבית, וגם את החוק הספציפי הזה, הוא הבין, 
הילד מתקשה להתמודד עם החוק ואפילו מעדיף 
בקלות לוותר עליו. ולא רק דני, כמעט כל ילד, שהרי 
מטבעו הוא "עְַיִר פֶּרֶא אָדָם יִוָּלֵד". לא תמיד הוא מבין 
שיש גורם של זמן, ומבחינתו "השמים הם הגבול". לא 
מספיק להודיע לדני שיש חוק של סידור החדר לאחר 
משחק, אלא נדרש לצבע עבודה נוספת להטמעתו 

של החוק ולשימוש הילדים בו.

ועדת תכנון ומעקב

לכן, לפני שאנחנו קובעים חוק, צריכים שני ההורים 
לבנות תוכנית שלמה, ולחשוב היטב )ואפילו לסכם 

בכתב( האם חוק זה מתאים לבית שלנו, איך בכלל 
מפעילים חוקים, ואיך מפעילים את החוק הספציפי 
הזה, מי יתקשה ליישם אותו ומה נדרש לעשות עם 
המתקשים וכו'. עלינו לפעול ביישוב הדעת, בנחת 
ובאורך רוח, להתפלל הרבה על כל משימה וחוק, 
להכין תוכנית, לגבש עמדה ברורה- מה, כיצד ומתי 
מבצעים כל פעולה על מנת להצליח ביישום החוק. אל 
לנו לצפות מיד "למשמעת" וצריך לעזור לילד לקיים 
את ההחלטה מתוך הבנה. חשוב מאוד לפרגן ולעודד 
בלי סוף את הילד המצליח ולדחוף ולדרבן את הילד 
הנכשל. כמובן הילדים שונים זה מזה והמחמאה צריכה 
להיות בהתאם להתאמצות ולא על פי מבחן התוצאה. 

מעשה במשפחת לוי

לדוגמא: למשפחת לוי שלושה ילדים, שניים מהם 
חרוצים ואחד קצת עצל. ההורים החליטו על חוק "סידור 
המיטה בבוקר" כל ילד צריך לסדר את מיטתו כאשר 
קם בבוקר. הילדים החרוצים יעשו זאת בשמחה. אולם 
"העצל" יתקשה מאוד במשימה ואפילו אם יעשה אותה 
זה יהיה כדי לצאת ידי חובה, והפסדנו את האפקט 
החינוכי. הטעות החינוכית של משפחת לוי יכולה 
להיות: בהבנה הלקויה ש"כל בני הבית דומים". שהם 
מצפים מכל ילדיהם לפעול בנושא החוק, בשווה. ולכן 
כאשר בבוקר יום א' כאשר הילדים החרוצים יסדרו את 
מיטתם ויקבלו פירגון, הילד העצל יתקשה במשימה- מה 
יקבל??? מה תהיה תגובת ההורים???  האם לדעתכם 
הוגן יהיה לשפוט את כל הילדים בשווה?! עם הילד 
"העצל" צריך להיות "חוזה אישי" צריך להסביר לו לפי 
דעתו את חשיבות הסדר. צריך לעזור לו לפעמים, והכי 
חשוב שצריך לעודד אותו כל הזמן, ובשביל ההתחלה 
)שיכולה להמשך אפילו חצי שנה( יש לעודדו אפילו 

רק על עצם הרצון. וזה ההבדל בין חוקים לגבולות.

המשך בע"ה בשבוע הבא ובינתיים ב ה צ ל ח ה!

בדיחות הדעת

במסעדה יוקרתית מתקיימת שיחה בין המלצר 
לזוג סועדים: - תרצו להזמין? - כן, בהחלט. 
אנחנו ללא גלוטן, בלי ביצים, ללא לקטוז, ובלי 

בשר. מה אתה ממליץ לנו להזמין? -

 מונית.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

הכולל בתוכו גם קומיקס,
גם סיפורים וגם פעילויות!

ספר שהוא גם וגם וגם

סיפורים מחזקים ביותר
מלווים בציורים יפהפים
עם מסרים חזקים ביותר

ספר חדש
מבית היוצר
של הרב
שלום ארוש
שליט”א

להזמנות: 052-224-0696

רגע
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ספר שהיל

מתאים
להורים וילדים

כאחד
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